

ملخص:

يعد موضوع إجراءات الدعوى الجبائية من بين الموضوعات الحديثة، إذ تفتن المشرع إلى إدراج الإجراءات الجبائية في تقنين خاص لتوضيح الجانب الإجرائي للمنازعات الجبائية عموماً، بهدف الموازنة بين حقوق المكلف بالضريبة وحقوق الإدارة الجبائية، غير أن المشرع الجبائي اهتم بتحديد الإجراءات الجبائية من الناحية الإدارية دون تحديدها من الناحية الجزائية، الأمر الذي دفع برجال القانون إلى الاكتفاء بالحديث عن الإجراءات الجبائية الإدارية.

وعليه تدور إشكالية البحث الأساسية حول دراسة الدعوى الجبائية بين القضاء الإداري والقضاء العادي وحدود إجراءات كل من الدعويين، لذا حاولت في هذا البحث دراسة الدعوى الجبائية من خلال تحديد الإجراءات الخاصة بها، وقد ميزت بين إجراءات الدعوى الجبائية الإدارية والإجراءات الجبائية الجزائية إذ تنتظر الأولى أمام القضاء الإداري في حين تنتظر الثانية أمام القضاء العادي(الجزائي)، وتوصلت في خاتمة البحث إلى إعطاء عدة اقتراحات أهمها:

- 1- وجوب تحديد طبيعة الضمانات الواجب تقديمها من طرف المكلف بالضريبة، وتبيين دور القضاء في الرقابة على تقدير الضمانات المقدمة من طرف المكلفين بالضريبة.
- 2- وجوب تخصص القضاة في كل المجالات لاسيما في المجال الجبائي، حتى يتسنى للقاضي متابعة وفهم عناصر ومعطيات الخبرة، وكل الأمور التقنية كي يؤسس قراره عليها.
- 3- اللجوء إلى سياسة الحوافز الجبائية حتى يتسنى للجزائر استقطاب الاستثمارات الأجنبية.

Abstract:

The subject of the proceedings of the modern fiscal subjects as the legislature realized the inclusion of fiscal measures in particular to clarify the legalization of the procedural aspects of tax disputes in general in order to balance between the rights of responsible tax administration rights.

However, the legislation was interested by identifying the fiscal measures administratively without being identified in a criminal way , thus pushing the jurists just to talk about fiscal management procedures.

According , the main problem of the reseach revolves around the study of the tax case between the administrative courts and ordinary courts and the limits measures for each of the two cases.

So I tried in this research to study the case of tax through identifying its own procedures , I have distinguished between administrative and fiscal measures and those of penal tax , as the first is considering before the administrative courts while the second is considering before the ordinary (criminal) courts and I have reached at the conclusion of the research to give several suggestions including :

- 1-The nature of the guarantees provided should be determined by the tax charge and show the role of the judiciary in the control of the guarantees provided by the tax law.
- 2-Judges should be allocated in all fields particularly in the field of tax so that the judges follow up and understand the elements and data experience , and all technical matters to establish decisions based on them.
- 3-To resort to the policy of tax incentives so that Algeria would be able to attract foreign investment.